



Press Information

Villefranche-sur-Mer, May 2025

As part of the UNOC'3, Villefranche-sur-Mer hosts "Sciences-sur-Mer", a week of engaging events open to all, to raise awareness and promote dialogue between science and society.

Villefranche-sur-Mer Engages for the Ocean with the "Sciences-sur-Mer" Festival

As part of the French Year of the Sea and the third United Nations Ocean Conference (UNOC'3), Villefranche-sur-Mer reaffirms its commitment to addressing the urgent challenges our One Ocean is facing. As an official Green Zone during this event, the city will host a series of initiatives designed to foster dialogue among ocean experts, researchers, and all stakeholders involved in ocean sustainability.

In a unique collaboration between the Institut de la Mer de Villefranche (Sorbonne Université/CNRS) and the Villefranche-sur-Mer City Council, "Sciences-sur-Mer" was born as an initiative dedicated to strengthening research collaborations and the connection between science and society. This collaboration, complemented since with additional support, will put on a festival in early June – the highlight in its calendar.

"We wanted to create a space where Ocean professionals can meet and where Ocean sciences become tangible, inspiring, and open to everyone — especially the younger generations," says Carolyn Scheurle, Science Outreach coordinator from the Institut de la Mer de Villefranche.

The festival thus aims to engage ocean professionals as well as the general public and schoolchildren. It aims to highlight the diversity of ocean sciences and raise awareness on the intrinsic role the Ocean plays on our lives, and the major disturbances it undergoes in the context of environmental change.

The festival will take place from 7th until the 13th of June in Villefranche-sur-Mer.

Rooted in the belief that science communication should be engaging, creative, and participatory, the festival features a rich, multidisciplinary program supported by numerous scientific institutions, associations, environmental artists and partners from France and beyond. French and English speaking visitors are invited to explore the ocean through science, art, and civic engagement, and to meet people who, every day, decipher its mysteries, monitor its evolution and explore our deepest links with this vital ecosystem.

Events will take place at iconic locations across Villefranche-sur-Mer that display a rich Mediterranean cultural and scientific heritage, and will include:

- Interactive workshops and exhibitions
- Scientific stands and mini-conferences
- Creative and participatory activities
- Open-air documentary screenings
- Live artistic performances

Each morning during the week, school groups from primary to high school levels will be welcomed at the Citadelle to take part in a curated selection of hands-on workshops - from discovering Posidonia seagrass meadows to exploring the mysteries of the deep sea.

"Sciences-sur-Mer is more than a festival — it's an invitation to rethink our relationship with the Ocean and take part in shaping its future," adds Elisabeth Christians, Director of the Institut de la Mer de Villefranche.

Curious about latest Ocean research and innovation? Ready to celebrate the Ocean?

Join us for free and open-to-all events! For full program details and updates, please visit the dedicated webpage.

Practical information

Dates: June 7–13, 2025

Locations: Villefranche-sur-Mer - Citadelle, Institut de la Mer, Port Royal de la Darse

Audience: Ocean enthusiasts, general public, and school groups

Languages: French; English

Access: Free of charge. Due to limited space in some venues, advance registration may be required. Most venues are accessible to people with disabilities.

Program & registration: <https://sciences-sur-mer.culture-ocean.com/web/>

Visuals for press: <https://sciences-sur-mer.culture-ocean.com/web/presse-media/>

Press contact: press@culture-ocean.com

SCIENCES-SUR-MER
UN OCEAN DE SAVOIRS



Villefranche
sur Mer



CONFÉRENCE
DES NATIONS UNIES
SUR L'OCEAN
NICE, FRANCE 2025





Information presse

Villefranche-sur-Mer, mai 2025

Dans le cadre de l'UNOC'3, Villefranche-sur-Mer accueille « Sciences-sur-Mer », une semaine d'événements ouverts à tous, visant à sensibiliser et promouvoir le dialogue entre la science et la société.

Villefranche-sur-Mer s'engage pour l'Océan avec le festival « Sciences-sur-Mer »

Dans le cadre de l'Année de la Mer et de la troisième Conférence des Nations Unies sur l'Océan (UNOC'3), Villefranche-sur-Mer réaffirme son engagement face aux défis urgents auxquels notre Océan unique est confronté. En tant que Zone Verte officielle lors de cet événement, la ville accueillera une série d'initiatives destinées à favoriser le dialogue entre experts océaniques, chercheurs et tous les acteurs impliqués dans la durabilité des océans.

Fruit d'une collaboration unique entre l'Institut de la Mer de Villefranche (Sorbonne Université/CNRS) et la mairie de Villefranche-sur-Mer, « Sciences-sur-Mer » est née comme une initiative dédiée à renforcer les collaborations de recherche et le lien entre science et société. Cette collaboration, depuis enrichie par des soutiens supplémentaires, donnera lieu à un festival début juin – point d'orgue de son calendrier.

« Nous voulions créer un espace où les professionnels de l'Océan peuvent se rencontrer, où les sciences de l'Océan deviennent tangibles, inspirantes et accessibles à tous — en particulier aux jeunes générations », explique Carolyn Scheurle, coordinatrice de la médiation scientifique à l'Institut de la Mer de Villefranche.

Le festival vise ainsi à mobiliser les professionnels de l'océan ainsi que le grand public et les scolaires. Il souhaite mettre en lumière la diversité des sciences de l'océan et sensibiliser au rôle fondamental que joue l'océan dans nos vies, ainsi qu'aux bouleversements majeurs qu'il subit dans le contexte du changement environnemental.

Le festival se tiendra du 7 au 13 juin à Villefranche-sur-Mer.

Ancré dans la conviction que la communication scientifique doit être engageante, créative et participative, le festival propose un programme riche et pluridisciplinaire soutenu par de nombreux instituts scientifiques, associations, artistes environnementaux et partenaires, venus de France et d'ailleurs. Les visiteurs francophones et anglophones sont invités à explorer l'océan à travers la science, l'art et l'engagement citoyen, et à rencontrer celles et ceux qui, chaque jour, en décryptent les mystères, en surveillent l'évolution et explorent nos liens profonds avec cet écosystème vital.

Les événements auront lieu dans des lieux emblématiques de Villefranche-sur-Mer, riches d'un patrimoine culturel et scientifique méditerranéen, et comprendront :

- Ateliers interactifs et expositions
- Stands scientifiques et mini-conférences
- Activités créatives et participatives
- Projections en plein air de documentaires
- Spectacles artistiques en live

Chaque matin durant la semaine, des groupes scolaires du primaire au lycée seront accueillis à la Citadelle pour participer à une sélection d'ateliers pratiques — de la découverte des herbiers de Posidonie à l'exploration des mystères des grands fonds marins.

« Sciences-sur-Mer, c'est plus qu'un festival — c'est une invitation à repenser notre relation à l'Océan et à participer à façonner son avenir », ajoute Elisabeth Christians, directrice de l'Institut de la Mer de Villefranche.

Curieux des dernières recherches et innovations sur l'Océan ? Prêts à célébrer l'Océan ?

Rejoignez-nous pour des événements gratuits et ouverts à tous ! Pour consulter le programme complet et les mises à jour, rendez-vous sur la page web dédiée.

Informations pratiques

Dates : 7–13 juin 2025

Lieux : Villefranche-sur-Mer – Citadelle, Institut de la Mer, Port Royal de la Darse

Public : Curieux ou passionnés de l'océan, grand public, groupes scolaires

Langues : Français, Anglais

Accès : Gratuit. En raison de places limitées dans certains lieux, une inscription préalable peut être requise. La plupart des lieux sont accessibles aux personnes en situation de handicap.

Programme & inscriptions : <https://sciences-sur-mer.culture-ocean.com/web/>

Visuels presse : <https://sciences-sur-mer.culture-ocean.com/web/presse-media/>

Contact presse : press@culture-ocean.com

SCIENCES-SUR-MER
UN OCEAN DE SAVOIRS



Villefranche
sur Mer



CONFÉRENCE
DES NATIONS UNIES
SUR L'OCEAN
NICE, FRANCE 2025

